
DOS GENERALFORSAMING  
 

TORSDAG, D. 16. NOVEMBER 
07:30 - 09:20 

AUDITORIET, HOTEL SCANDIC FALKONER, KØBENHAVN 
 
Dagsorden 

1. Valg af dirigent  
 
2. Formandsberetning 

 
3. Udvalgsberetninger 

i. Videnskabeligt Udvalg 
ii. Kvalitetsudvalg 
iii. Uddannelsesudvalg 

  
4. Kassererens beretning 

i. Regnskab 
ii. Kontingent 
iii. DOS Fonden 

 
5. Valg til bestyrelse og udvalg 

i. Valg af formand. Uddannelsesudvalg Andreas Balslev-Clausen afgår og 
ønsker ikke genvalg. Bestyrelsen ønsker at indstille nuværende medlem 
Katrine Borum til posten som formand for uddannelsesudvalget.  
Valgoplæg: https://www.ortopaedi.dk/2023-uddu-katrine-borum/ 

ii. Valg til Uddannelsesudvalg (2-3 medlemmer).  
Anne Mette Sørensen er på valg og ønsker genvalg.  
Martin Bille Henriksen udtræder af uddannelsesudvalget efter 2 perioder 
og kan derfor ikke genvælges.  
Hvis Katrine Borum vælges som formand for uddannelsesudvalget, vil 
posten som almindeligt medlem skulle besættes ved nyvalg. 

iii. Valg til Videnskabeligt Udvalg. Bjarke Viberg er på valg og ønsker genvalg.  
iv. Valg af DOS Redaktør. Jan Duedal Rölfing er på valg og ønsker genvalg. 
v. Valg af lægelig revisor. Bestyrelsen ønsker at indstille Klaus Hindsø.  

 
6. Forslag til ændring af § 2 stk. 2 kontingentfritagelse, som følge af alder.  

7. Forslag til ændring af § 7. Rejser, som bestyrelsesmedlemmer og 
udvalgsmedlemmer foretager på Selskabets vegne, betales efter DADL´s regler 

8. Acta Orthopaedica 

9. Eventuelt 



Valgregler i henhold til selskabets vedtægter: 
 
Vedr. dagsordenens punkt 5: 
§ 5.: Bestyrelsesmedlemmer vælges af generalforsamlingen. Forslag til valg af 
bestyrelsesmedlemmer skal være formanden i hænde senest 1 time før 
generalforsamlingens begyndelse. Forslag til valg af medlemmer til Uddannelsesudvalget 
og Videnskabeligt Udvalg skal være selskabets formand i hænde senest 1 time før den 
årlige generalforsamling. 
 
Vedr. dagsordenens punkt 5: 
§13: 
Stk. 1, 
Uddannelsesudvalg 
Generalforsamlingen vælger et uddannelsesudvalg. Udvalgets opgave er planlægning og 
koordinering af Selskabets uddannelses- og kursusvirksomhed samt at vejlede 
bestyrelsen i sager af uddannelsesmæssig karakter. Udvalget består af formand og 5 
medlemmer. Udvalgets formand er medlem af bestyrelsen og vælges af 
generalforsamlingen jf. § 5. Ét udvalgsmedlem vælges ved skriftlig afstemning af læger 
ansat i ortopædkirurgisk hoveduddannelsesstilling. Medlemmet, der skal være medlem af 
Dansk Ortopædisk Selskab, vælges for 2 år og skal på valgtidspunktet være ansat i en 
hoveduddannelsesstilling. Ét udvalgsmedlem indstilles af bestyrelsen for YODA (Yngre 
Ortopæder Danmark). Medlemmet, der skal være medlem af Dansk Ortopædisk Selskab, 
indstilles for en 2-årig funktionsperiode. Genindstilling kan ikke finde sted. De 3 øvrige 
medlemmer af udvalget, der skal være speciallæger på valgtidspunktet, vælges for 3 år. 
Genvalg kan finde sted én gang. Forslag til valg af medlemmer af uddannelsesudvalget 
skal være Selskabets formand i hænde senest 1 time før den årlige generalforsamling. I 
tilfælde af, at der gennemføres afstemninger til udvalget, og der opstår stemmelighed, er 
formandens stemme gældende. 
 
Stk. 2, 
Videnskabeligt udvalg 
Generalforsamlingen vælger et videnskabeligt udvalg. Udvalgets opgave er at sikre og 
udvikle selskabets videnskabelige aktiviteter, herunder efter aftale med bestyrelsen at 
planlægge selskabets videnskabelige møder. Udvalget udarbejder indstilling til bestyrelsen 
om modtagere fra DOS Fonden samt vedligeholder oversigt over danske 
ortopædkirurgiske publikationer, herunder videnskabelige afhandlinger på selskabets 
hjemmeside.  Udvalget består af formand og 5 medlemmer, herunder selskabets redaktør, 
der er medlem af udvalget. Udvalgets formand og redaktør er begge medlemmer af 
bestyrelsen og vælges af generalforsamlingen jf. § 5. 
De 4 øvrige medlemmer af udvalget vælges for 3 år. Genvalg kan finde sted én gang. Ét af 
disse udvalgsmedlemmer skal på valgtidspunktet være yngre læge.  
Forslag til valg af medlemmer af det videnskabelige udvalg skal være Selskabets formand 
i hænde senest 1 time før den årlige generalforsamling. 

Stk. 3, 
Kvalitetsudvalget 
Udvalgets opgave er at sikre at videnskabelig viden implementeres i den daglige kliniske 
praksis. Udvalget er ansvarlig for at udvikle og vedligeholde kliniske vejledninger, 
referenceprogrammer m.v. Udvalget skal sikre koordinering og erfaringsudveksling mellem 



fagområderne inden for det ortopædkirurgiske speciale, herunder DOO (Danske 
Ortopæders Organisation) og mellem de kliniske databaser inden for specialet, ligesom 
udvalget efter aftale med bestyrelsen kan tage initiativ til samarbejde med aktører inden 
for kvalitetsområdet, herunder patientorganisationer. 

Udvalget består af formand og en repræsentant for hvert af de af generalforsamlingen 
anerkendte fagområder indenfor det ortopædkirurgiske speciale samt en repræsentant for 
DOO. Udvalgets formand er medlem af bestyrelsen og vælges af generalforsamlingen jf. § 
5. 

De af generalforsamlingen anerkendte fagområder udpeger hver ét medlem til udvalget. 
Medlemmerne har en funktionstid på 3 år og kan genudpeges én gang. Ved udpegelsen 
skal det i videst muligt omfang sikres, at medlemmerne også kan repræsentere 
databaserne inden for fagområdet. 

 
Vedr. dagsordenens punkt 6: 
 
Forslag til vedtægtsændring § 2 stk. 2: 
§2:  Forslag til ændring af § 2 stk. 2 kontingentfritagelse, som følge af alder.  
Efter skriftlig anmodning til bestyrelsen kan denne som 
1. ordinære medlemmer optage: 
– læger med dansk autorisation. 
 
Fritagelse for kontingent følger de til enhver til gældende regler fastsat af lægeforeningen. 
Ved fritagelse for kontingent bevares stemmeretten. 

2. ekstraordinære medlemmer uden stemmeret optage: 
 – andre videnskabelige og tekniske medarbejdere med akademiske kvalifikationer 
svarende til den lægevidenskabelige embedseksamen, hvis arbejde har relation til 
ortopædisk kirurgi, og som ved deres virksomhed medvirker til fremme af Selskabets 
formål. 

Fritagelse for kontingent for følger de til enhver til gældende regler fastsat af 
lægeforeningen. 
 
 
Vedr. dagsordenens punkt 7: 
 
Forslag til vedtægtsændring § 7: 
Udgifter til rejser, som bestyrelsesmedlemmer og udvalgsmedlemmer foretager på 
Selskabets vegne, afholdes af DOS.  
 

 

 

 



FORMANDSBERETNINGER  
 

DOS 
 
 
 

Selskabet havde pr. 31.12.2022 1.010 medlemmer. I løbet af 2022 har 21 medlemmer 
meldt sig ud af selskabet, og 7 kolleger er afgået ved døden 2022. Det er med stor  
glæde at vi kan byde velkommen til 17 nye medlemmer i 2022.  
 
DOS bestyrelsen har i 2023 bestået af: 
Afgående formand  Torben Bæk Hansen 
Formand   Michael Mørk Petersen  
Redaktør   Jan Duedal Rölfing 
Næstformand   Ole Rahbek 
DOS sekretær  Helena Reinholdt (ikke del af bestyrelsen) 
 

Formand for UDDU  Andreas Balslev-Clausen 
Formand for KU  Annie Primdahl 
Kasserer   Jeppe Vejlgaard Rasmussen 
Formand for VU  Kristoffer Barfod 

 
 
 
DOS-kongressen i 2022 var tilbage i Vestdanmark og blev afholdt i Vingsted efter samme 
koncept som i 2019, hvor der som sidst var øget fokus på sociale aktiviteter, mens vi 
fastholdt stort fokus på videnskab, uddannelse og kvalitet. Kongressen blev som vanligt 
holdt et på højt videnskabeligt niveau, gode symposier og fremragende inviterede 
udenlandske forelæsere. Både antallet af deltagere og antallet af abstracts, ligesom 
industriens deltagelse, var næsten på niveau med Jubilæumskongressen i 2021. 2022 
kongressen har generet en pænt overskud til selskabet, hvilket er meget velkomment efter 
årene 2018 og 2020 med underskud. 
 



I 2023 afholdes kongressen igen på Scandic Falkoner i København med den sædvanlige 
klassiske DOS-kongres profil. Det er besluttet at placeringen af kongressen i 2024 bliver 
på Comwell Kolding. Vi håber så i 2024 at have mulighed for at afholde en kongres med 
muligheder for sociale aktiviteter, som ikke er muligt ved en Københavner-kongres, men 
stadig med mulighed for at alle kongresdeltagerne kan bo på kongreshotellet eller andre 
hoteller i Kolding i gåafstand fra kongreshotellet. 
 
Bestyrelsesarbejdet har i det forløbne år været travlt men velfungerende med afholdelse 
af alle planlagte møder. Vi har fået 2 nye bestyrelsesmedlemmer: 
Formand for kvalitetsudvalget Annie Primdahl er kommet godt fra start. Hun bidrager til 
bestyrelsesarbejdet på forbilledlig vis og har fra starten haft godt styr på kvalitetsudvalgets 
arbejde. 
Næstformand Ole Rahbek er ligeledes kommet godt fra start, og vi har allerede stor gavn 
af hans erfaring som tidligere medlem af bestyrelsen gennem 6 år (2012-2018), hvor han 
var formand for videnskabeligt udvalg. Oles væsentligste opgave det første år i 
bestyrelsen har været revision af strategiplanen. Ole har desuden været meget aktiv i 
forhold til at opbygge et godt nordisk samarbejde.  
 
Selskabets økonomi er styrket efter Vingsted-kongressen 2022, som gav et godt 
overskud, da kongressen var mere velbesøgt både af kongresdeltagere og industrien, end 
vi havde budgetteret med sammenholdt med det væsentlig lavere prisniveau i forhold til at 
arrangere kongres i København. Det ser ud til at det godt kan balancere økonomisk med 
skiftevis at holde kongres i København og provinsen, og det princip vil vi prøve at 
fastholde de kommende år. 
 
DOS-fonden har i flere år været tynget af meget store omkostninger til advokat og revision 
sammenholdt med at beløbsstørrelsen i fonden ikke længere står mål med udgifterne til at 
bibeholde fondsstrukturen, specielt da der i fremtiden ikke er udsigter til store indtægter, 
der kan indgå i fonden. Derfor har bestyrelsen med vores kasserer i spidsen arbejdet på at 
få tilladelse til at ophæve fondsstrukturen, og efter ansøgning har vi 28/4-23 fået 
Civilstyrelsens tilladelse til at opløse Dansk Ortopædisk Selskabs Fond. Opløsningen vil 
formentlig komme til at ske over en 3-årrig perioden, hvor fondens midler så vil blive 
anvendt til at fremme dansk ortopædkirurgi.   
 
NOF. Vi har i år været arrangør af NOF Spring Meeting, som blev afholdt på Hotel Scandic 
Falkoner 10. til 12. maj. På mødet bliver der afholdt møder mellem NOF-
medlemslandenes bestyrelser og NOF Executive Committee. Der er også afsat tid til at 
NOF-medlemslandene kan afholde egne bestyrelsesmøder, og desuden er der vægt på 
sociale arrangementer for at styrke sammenholdet i NOF. Et væsentligt diskussionspunkt 
på mødet var, at der var stor forskel på hvor meget de enkelte medlemslande bidrager 
økonomisk til NOF/Acta Orthopaedica, og der blev enighed om at ændre måden, hvorpå 
de enkelte medlemslandes bidrag bliver beregnet til primært at tage udgangspunkt i 
selskabernes medlemmer, der er speciallæger, velvidende at det senere kunne medføre et 
mindre nettobidrag, og således et problem der så senere må håndteres. Der var også en 
del fokus på den kommende NOF kongres, som bliver afholdt 12.-14. juni (precourse 10. + 
11 Juni) i Rotterdam som et ”combined meeting” sammen med den Hollandske 
Ortopædiske forenings kongres, og planen er at der skal være fokus på yngre ortopæder. 
Abstract submission til kongressen er åben til 10/1-24, og fra DOS bestyrelses side 
anbefaler vi på det varmeste, at DOS medlemmerne bakker op om kongressen og 
indsender abstracts. Vi er i DOS bestyrelse enige om at prioritere samarbejdet i NOF højt. 



Vi har i 2022-2024 Søren Kold som næstformand (og formand 2024-2026) i NOF, og 
Danmark er blevet udpeget til at arrangere NOF-kongressen 2026. Vi forventer at placere 
NOF-kongressen 2026 i København sammen med og i samme tidsrum som den 
almindelige DOS-kongres. 
 
Acta Orthopaedica. Søren Overgaard er kommet godt fra start som ny editor-in-chief, og 
tidsskriftet fremstår allerede nu i en væsentlig forbedret og for medlemmerne mere 
brugervenlig udgave. Samtidig er redaktionens tidligere tiders meget udbredte brug af 
desk rejections forladt, således at alle manuskripter, der indsendes fra medlemslandene, 
nu som hovedregel altid sendes i review. Det har allerede sikret en bedre fordeling af de 
publicerede artikler i Acta, så alle de ortopædkirurgiske fagområder nu er repræsenteret 
med artikler af høj kvalitet. 
 
EFORT. Årets kongres blev holdt i Wien og gennemført i vanlig stil, men dog ikke med 
samme antal deltagere eller antal udstillere fra industrien som ved tidligere kongresser. 
Begge dele er efterhånden blevet et stort problem for EFORT, som af den grund har 
problemer med at få økonomien til at hænge sammen. På årets strategi-møde i 
forbindelse med kongressen var hovedtemaet, da også at finde nye veje til at øge 
EFORTs indtægter. På generalforsamlingen blev David Limb, Leeds, UK valgt som 
EFORT President 2023/2024 og fra dansk side blev Christina Frølich Frandsen valgt ind i 
bestyrelsen som nyt Young Member at Large. Næste EFORT-kongres er i Hamborg 22.-
24. maj 2024. 
 
Akutplanen. Regeringen og Danske Regioner indgik i starten af året en aftale med 
forskellige initiativer med det formål at opnå et bedre brug af resurser og styrke aktiviteten 
og produktiviteten i sygehusvæsenet. Et af initiativerne var en undersøgelse af om flere 
specialiserede funktioner med høj ventetid kunne placeres på privathospitaler og/eller på 
flere offentlige sygehuse. I den forbindelse blev DOS involveret af Sundhedsstyrelsen 
vedrørende en fagligvurdering af den højtspecialiserede funktion periacetabulær 
osteotomi. DOS har desuden kontaktet Sundhedsstyrelsen og Indenrigs- og 
sundhedsministeren, hvor vi har advarede mod at placere højtspecialiserede funktioner på 
privathospitaler samt opfordret til, at man stod fast på at hospitaler (private som offentlige) 
skal opfylde de krav, der normalt stilles for at få tilladelse til at varetage en specialiseret 
funktion. DOS korrespondancen med Sundheds- og indenrigsministeren kan findes på 
hjemmesiden under Det mener DOS. 
 
Revision af speciallægeuddannelsen. Efter lang tids venten kom hen over sommeren 
endelig Sundhedsstyrelsens rapport med anbefalinger til ændringer af den lægelige 
videreuddannelse i en høringsversion. I rapporten lægges der op til ændringer, som 
primært går ud på at øge fremtidens speciallægers generalistkompetencer pga. det 
forventede øget antal af ældre multisyge patienter i fremtiden, og der lægges også op til et 
opgør med de sidste mange års tiltagende specialisering. De foreslåede ændringer er 
forståelige, demografien taget i betragtning, men DOS anbefaler kraftigt, at der også i 
fremtiden lægges vægt på faglig profilering og subspecialisering for at det fremover fortsat 
er muligt at levere behandling af tilstrækkelig kvalitet i så stort et speciale som ortopædisk 
kirurgi. DOS har skrevet et længere høringssvar til rapporten, som kan findes i sin helhed 
på hjemmesiden under Det mener DOS. 
 
 



Danish Orthopedic Academy (DOA). DOS har valgt at støtte oprettelsen af DOA, der er 
en ide udsprunget af Videnskabeligt udvalg, og som har til formål at ende som en 
selvstændig enhed, der kan understøtte nationale multicenterforsøg og skaffe store 
bevillinger til forskning indenfor ortopædkirurgiske tilstande samt styrke forskningen i hele 
landet. Ideen er i løbet af 2023 ved flere møder præsenteret for de ortopædkirurgiske 
afdelingers cheflæger samt professorer og forskningsledere, som alle har bakket op om 
ideen. Endelig har DOA i august senest været præsenteret for alle (med fokus på yngre 
læger) med interesse for DOA. DOA vil fortsat blive diskuteret med DOS medlemmer, og 
planen er at kunne afholde et stiftende repræsentantskabsmøde i første halvdel af 2024. 
 
Strategiplanen. Vi er i gang med en revision af planen, der er fra 2018. Et meget stort 
tidspres på vores bestyrelsesmøder har gjort, at vi først forventer at et nyt udkast ligger 
klar foråret 2024. Det drejer sig ikke om en fra grunden helt ny plan men en revideret plan, 
hvor vi prøver at følge med tiden og sætte os nye mål som f.eks. oprettelsen af DOA, samt 
sætte fokus på diversitet, så DOS kan rumme alle i ortopædkirurgien. 
 
International Orthopaedic Diversity Alliance (IODA). DOS har på linje med en lang 
række andre nationale ortopædkirurgiske selskaber i 2023 tilsluttet sig IODA chartret, hvor 
vi som selskab kommitter os til ar arbejde for diversitet, lighed og inklusion indenfor 
ortopædkirurgien. 
 
 
Uddannelsesudvalget, Videnskabeligt Udvalg og Kvalitetsudvalget har igen i år ydet 
en stor indsats. Selskabet skylder formændene og de ordinære medlemmer stor tak for 
deres indsats. Det samme gælder alle de andre kollegaer, som DOS har bedt om at 
hjælpe med et stykke arbejde i 2023. Det er utrolig vigtigt at i stiller op, da vi i Bestyrelsen 
ikke har ekspertise indenfor alle fagområder og heller ikke har tid/mulighed for at løse alle 
arbejdsopgaver i bestyrelsen. 
 
Sekretær Helena Reinholdt løser ud over de almindelige sekretærmæssige opgaver for 
bestyrelsen også en meget stor opgave i forbindelse med planlægningen og afholdelsen af 
DOS-kongressen. I år har der været et ekstra arbejdspres, da vi i foråret afholdt NOF 
Spring Meeting, og Helena er sammen med selskabets kasserer allerede begyndt arbejdet 
med at finde et egnet kongressted til NOF-kongressen 2026. 
 
Formanden for Uddannelsesudvalget Andreas Balslev-Clausen har efter at have 
siddet 4 år på posten valgt at trække sig som formand. Andreas har ydet et meget stort 
arbejde i sin formandstid, og kronen på værket har været færdiggørelsen af den nye 
målbeskrivelse, som nu er implementeret. Vi skal derfor på generalforsamlingen have 
valgt en ny formand for Uddannelsesudvalget. 
 
Lægelig revisor for DOS Søren Solgaard som er i gået på pension i 2023 har i år 
revideret vores årsregnskab for sidste gang, og der skal på generalforsamlingen vælges 
ny lægelig revisor. Vi takker Søren for hans indsats for DOS gennem mange år.  
Slutteligt vil jeg benytte lejligheden til at takke bestyrelsen for et godt samarbejde og en 
fantastisk arbejdsindsats samt DOS-medlemmerne for opbakningen i mit første år som 
formand. 
 
 
 



Venlig hilsen 
 
Michael Mørk Petersen 
 
Formand - Dansk Ortopædisk Selskab 
 

 
  



VIDENSKABELIGT UDVALG (VU) 
 
 

 
 
Kære DOS medlemmer 
 
 
Det er med stor taknemmelighed, at vi i Videnskabeligt Udvalg aflægger beretning for det 
forgangne år. Årets store projekt har været udvikling af Danish Orthopedic Academy 
(DOA), og vi er i Videnskabeligt Udvalg taknemmelige for den imponerende støtte og 
velvilje, der har været til projektet.  
 
 
Danish Orthopedic Academy - DOA 
DOA er i løbet af det forgangne år vokset fra en ide til en struktur, der i det kommende år 
kan omformes til en selvstændig organisation.  
DOA’s vision er at understøtte samfundet med at afhjælpe sygdomsbyrden fra 
muskuloskeletale tilstande. 
Missionen er at bygge en enhed, der kan understøtte nationale multicenterforsøg og skaffe 
store bevillinger til forskning indenfor ortopædkirurgiske tilstande. DOA skal styrke 
forskning i hele landet. 
DOA har to overordnede spor: 
1) Opstart af en forskningsstøtteenhed til udvikling af nationale randomiserede forsøg af 
højeste kvalitet.  
2) Lobbyisme ift fonde og beslutningstagere mhp at synliggøre nødvendigheden af at 
investere i forskning og uddannelse inden for behandling af muskuloskeletale tilstande. 
 
Processen omkring DOA 
Der er gået små to år siden ideen om DOA blev født i Videnskabeligt Udvalg under DOS. 
Ideen blev første gang præsenteret på generalforsamlingen til DOS kongressen 2022, 
hvor der blev udtrykt støtte til at gå videre med ideen. Ved Sixtus mødet i januar 2023 fik 
cheflægerne mulighed for at diskutere ideen og med afsæt i denne diskussion inviterede vi 
i maj 2023 landets professorer og forskningsledere til at videreudvikle ideen. Cheflæger, 
professorer og forskningsledere støtter enstemmigt op omkring DOA. I august blev alle 
med interesse for DOA inviteret til igen at diskutere DOA. Fokus var her at få de yngre 
læger i tale.  
 
Struktur 
Vi planlægger at stifte DOA som en selvstændig juridisk enhed, der styres af et 
repræsentantskab, hvortil alle ortopædkirurgiske afdelinger udpeger en repræsentant. 
Repræsentantskabet udpeger en bestyrelse, der ansætter en direktør. Direktøren er 
ansvarlige for den løbende drift af DOA, men også den mere langsigtede funding- og 
mediestrategi.  
 
 
 



Økonomi 
DOA modtager en startbevilling fra DOS, et løbende grundtilskud fra afdelingerne og er 
derudover ansvarlig for at rejse egne midler.  
I juni 2023 besluttede Videnskabeligt Udvalg og DOS Bestyrelse på opfordring fra 
professorer og forskningsansvarlige at kontakte direktionen i Novo Nordisk Fonden for at 
afsøge muligheden for en større overordnet bevilling. Fonden er for nuværende ikke 
moden til dette, da det muskuloskeletale område falder uden for fondens strategi. I stedet 
opfordrer de os til at søge projektstøtte til konkrete projekter under DOA.  
 
Videre plan 
DOA skal diskuteres videre med DOS medlemmer, cheflæger og professorer. Vi håber at 
kunne lave et stiftende repræsentantskabsmøde i første halvdel af 2024. 
 
 
DOS kongressen 2023 
Årets DOS kongres afholdes for anden gang på Falkoner i Frederiksberg. Kongressens er 
opbygget efter det vanlige skellet med fokus på orale sessioner med præsentation af ny 
forskning. Dertil er der 6 emnespecifikke symposier, æresforelæsning, Guildal 
forelæsningen, Generalforsamling og møder i fagområderne.  
Der er stor tilslutning til kongressen fra både vores medlemmer og industrien. Vi har igen i 
år modtaget over 200 abstracts som tegn på de aktive forskningsmiljøer på tværs af 
landet. Stor tak til selskaberne for igen i år at bidrage med review af abstracts.  
Vi afholder for tredje gang en emneinddelt Poster Walk i samarbejde med YODA, hvor der 
i en behagelig atmosfære vil være mulighed for at præsentere og diskutere videnskab på 
tværs af land og fagområder. 
Onsdag eftermiddag er afsat til subspecialeselskaberne.  
 
 
DOS priser 2023 
I år var der 7 kandidater til prisen for bedste artikel og 2 kandidater til prisen for bedste 
ph.d.-afhandling. Prisen for bedste artikel går til Cecilie Henkel og prisen for bedste ph.d.-
afhandling går til Kristine Bollerup Arndt. Du kan læse yderligere om arbejderne 
andetsteds i bulletinen og i DOS afhandlingsdatabase. 
 
Ortopædkirurgisk videnskabelig aktivitet 
Efter DOS Kongressen 2021 fik VU til opdrag at danne et overblik over den 
ortopædkirurgiske videnskabelige aktivitet i Danmark. Dette opdateret med tal for 2022. 
Det er interessant at følge fluktuationerne fra år til år. De selvrapporterede tal for perioden 
2013-2021 findes på ortopaedi.dk/videnskabelig_aktivitet 
 
VU består af: 
 
Kristoffer Weisskirchner Barfod   Hvidovre Universitetshospital     DOS VU formand, 2021-2024 
Jan Duedal Rölfing    Aarhus Universitetshospital           DOS redaktør, 2020-2023 
Bjarke Viberg     Odense Universitetshospital      2020-2023 
Per Gundtoft     Aarhus Universitetshospital         2021-2024 
Michala Skovlund    Bispebjerg og Frederiksberg Hospitaler     2021-2024 
Søren Ohrt-Nissen    Rigshospitalet       2021-2024 
 
 



Udvalget har i det forgangne år holdt 7 møder, herunder et internat, og arrangeret to 
stormøder omhandlende DOA for selskabets medlemmer. 
 
 
På vegne af VU 
 
Kristoffer Weisskirchner Barfod  
Formand for DOS Videnskabeligt Udvalg 
 
 

 
 
  



 

KVALITETSUDVALG (KU) 
 
 
Kvalitetsudvalgets sammensætning 
 
Kvalitetsudvalget under DOS består af en repræsentant fra hvert fagområde samt 
formanden, som er medlem af DOS bestyrelsen. 
 
Fagområde repræsentanter pr september 2023: 
Hans Gottlieb HG (DSOI), Rikke Bielefeldt RB (Traume), Lars Vadstrup LV (Hånd),  
Marie Fridberg MF (Børn), Kolja Weber KW (Tumor), Julie Ringstrøm Brandt JRB (DSHK), 
Thomas Falstie Jensen TFJ (DSAK), Adam Witten AW (SAKS), Mikkel Andersen (Ryg), 
Ole Jakobsen OJ (DOO), Mostafa Benyahia MB (DFAS) 
 
Kvalitetsudvalgets formandsberetning 
 
Jeg overtog posten som formand for Kvalitetsudvalget til DOS kongressen i november 
2022, og siden da har vi i Kvalitetsudvalget afholdt 3 møder og et KKR seminar. 
I uge 10 afholdt vi endnu en gang det årlige KKR-seminar (Korte Kliniske Retningslinjer) i 
Nyborg, og det var med flot fremmøde og efterfølgende god arbejdsindsats fra alle 
grupperne. Der er i år produceret intet mindre end 5 nye KKR’er og revideret 5 
eksisterende KKRer. Næsten alle fagområder har været repræsenteret, og det er min 
forhåbning at det vil være endnu bredere repræsenteret næste år. Til seminaret var jeg 
godt hjulpet af mine dygtige kollegaer Thomas Jakobsen fra Ålborg og Lars Lykke 
Hermansen fra Esbjerg, som også vil undervise på KKR seminaret igen i 2024. Vær 
opmærksom på, at KKR seminar 2024 afholdes lidt fremrykket nemlig torsdag d 8/2 og 
fredag 9/2 d i uge 6, hvorfor deadline for indmelding af PICO-spørgsmål og arbejdsgrupper 
er uge 1 2024 til quality@ortopaedi.dk  
 
Årets KKRér vil være at finde på DOS hjemmesiden under Kvalitetsudvalget, hvor de  
også har ligget til høring. Til kongressen vil de præsenteres som posters og 5 har desuden 
meldt ind med oral præsentation under relevante sessioner. Det er vigtigt for vores fælles 
udbytte, at I alle hjemme i afdelingerne er opmærksomme på at få skabt fokus på 
KKR’erne, så det arbejde vores kollegaer har lavet kan komme os alle og især patienterne 
til gode i vores kliniske hverdag. 
KKR er den type retningslinjer DOS Kvalitetsudvalg vil satse på. Angående NKR 
(Nationale Kliniske Retningslinjer) er de desværre for nuværende et historisk kapitel. Jeg 
har rettet henvendelse til Sundhedsstyrelsen, som måtte meddele at puljen til finansiering 
af hhv opdatering og udarbejdelse af nye NKR’er indtil videre er ophørt. SST har i den 
kommende periode valgt at satse på områder indenfor psykiatrien og smerteområdet i 
stedet.  
I stedet kan vi dog se frem til et nyt LKT arbejde (Lærings og Kvalitetsteams) som en 
forsættelse af det tidligere LKT arbejde med gruppen af hoftenære fraktur patienter over 
65 år. Ekspertgruppen er nedsat med gode ortopædkirurgiske kræfter og indsatsområdet 
vil denne gang være med sigte på det tværsektorielle samarbejde.  
Revision af speciealeplanen lader stadig vente på sig, og der er fra Kvalitetsudvalget og 
”Specialeplanlægningsgruppen” herunder, intet nyt for nuværende. Alle fagområder bedes 
forsat holde deres repræsentant klar når tiden kommer. 



2023 har budt på hede debatter om arbejdsklima, mangfoldighed og kulturforskelle både i 
medierne og ude i afdelingerne. Kvalitetsudvalget har før min indtræden været 
forudseende og vi kan takke Rikke Bielefeldt og Marie Fridberg for at have arrangeret et 
spændende og yderst relevant symposium om diversitet og inklusion. Symposiet “A 
Culture in Orthopedics Were Everyone Can Thrive and Develop” afholdes på DOS 
kongressen torsdag d 16. november kl 09.30 -11.00 i auditoriet. 
 
For mig har det været et spændende og udfordrende første år. Jeg ser frem til at forsætte 
arbejdet og håber på at kvalitetsarbejde i fremtiden i tiltagende grad vil blive båret af vores 
hverdag med arbejdsgiverens finansiering og i mindre grad afhængig af den ellers 
brændende og uundværlige con amore blandt vores kollegaer. Uanset hvad, så er det 
afgørende, at vi som ortopædkirurger forsat holder fokus på kvalitetsarbejdet, så vi 
dermed kan få indflydelse på hvad der skal definere ”kvalitet i ortopædkirurgi” og sikre 
vores mulighed for at påvirke prioritering i sundhedsvæsnet i fremtiden. 
 
 
På vegne af KU 
 
Annie Primdahl 
Formand for DOS Kvalitetsudvalg  
 

 
  



UDDANNELSESUDVALG (UDDU) 
 
 
 
 
Kære DOS medlemmer 
 
Den nye målbeskrivelse blev taget i brug, d. 1. november 2022 og alle uddannelseslæger 
ansat fra denne dato skal bruge den nye målbeskrivelse.  
 
For at sikre en god implementering har UDDU udarbejdet kursusmateriale og 
undervisningsvideoer. Vi har desuden afholdt heldagskursus i praktisk anvendelse af den 
ny målbeskrivelse for UAO og vejledere i Vingsted (DOS-kongres 2022) samt i Kolding og 
København marts 2023. Kurserne var særdeles velbesøgte og i alt er over 80 
uddannnelsesgivende læger nu uddannet i den ny målbeskrivelse, så implementeringen 
kan køre så glat som muligt. 
 
Der har desværre været visse indkøringsvanskeligheder med den elektroniske logbog 
uddannelseslaege.dk og kompetencekortene fungerer fortsat ikke online. 
Dokumentationen må desværre fortsat ske på papir. Vi venter i spænding på at 
uddannelseslaege.dk er fuldt implementeret.  
 
Som et redskab til bedre uddannelse har UDDU har færdiggjort uddannelsesmanualen, 
der skal hjælpe alle uddannelsesinteressenter med at navigere i begreber, kurser og krav 
til intro og HU uddannelsen. Manualen findes på ortopaedi.dk/uddannelsesmanual - Læs 
den før din uddannelseslæge! 
 
Post-testene efter de specialespecifikke kurser har fundet sit faste format, men kan ikke 
fortsætte uden et stort arbejde fra undervisere, delkursusledere og gruppen af post-
testansvarlige. Det er et vigtigt arbejde, som kræver en konstant indsats for at lykkes. Stor 
tak til alle involverede.  
 
UDDU har sammen med YODA og hovedkursuslederen af de specialespecifikke kurser 
arbejdet med et nyt format for digitale evalueringer af kurserne, hvilket er med til at sikre 
justeringer af indhold og undervisere, der kan forbedre de specialespecifikke kurser. 
UDDU har i mange år gennemgået evalueringer fra de specialespecifikke kurser og givet 
feedback til delkursusledere. Med den opdaterede digitale evaluering kan vi øge kvaliteten 
af feedback, så vi sikrer højest mulig kvalitet af alle kurser.  
 
I 2023 er Sundhedsstyrelsen udkommet med den foreløbige rapport om revision af lægelig 
videreuddannelse. UDDU og DOS har indsendt et høringssvar som beskrevet i 
nyhedsbrev fra primo oktober 2023. Når den endelig rapport udkommer, vil der i de 
kommende år forestå et stort arbejde med at revidere grundlaget for uddannelsen til 
speciallæger. DOS vil skulle lave en specialebeskrivelse med opdatering af skæringsflader 
til samarbejdende specialer samt indbyrdes mellem fagområderne. På baggrund af denne 
skal laves ny målbeskrivelse og specialeplan. Tankerne bag revisionen er alsidighed, 
fleksibilitet og faglighed. UDDU og DOS står godt rustet til det kommende arbejde da 
vores nye målbeskrivelse allerede har indarbejdet mange af tankerne bag revisionen. 
 



I forbindelse med SST’s godkendelse af den ny målbeskrivelse fik vi en midlertidig 
dispensation for det samlede timetal til de specialespecifikke kurser. I lovteksten om 
specialespecifikke kurser er afsat 210 timer, hvilket vi overskrider med en stor margen. Vi 
er derfor forpligtet til at afkorte den samlede kursusrække og UDDU afholder en workshop 
for fagområder og delkursusledere 18.4.2024 for at kickstarte processen.    
 
Sundhedsstyrelsens inspektorordning var i kortvarig krise under Covid-19, men der har 
siden sidste DOS-kongres været udført 11 inspektorbesøg på ortopædiske afdelinger – så 
vores flittige inspektorer har haft travlt. UDDU gennemgår og kommenterer 
inspektorrapporterne, samt står for udpegelse af fremtidige inspektorer.  Samlet evalueres 
de ortopædkirurgiske afdelinger højt, men der er fortsat plads til forbedringer. 
Inspektorerne gør et stort og vigtigt arbejde, så det er vigtigt at afdelingerne fortsat 
prioriterer at inspektorerne får den tilstrækkelige tid og ressourcer.  
 
UDDU vil fortsat være synlig under DOS-kongressen 2023 og afholder igen Meet-the-
Experts (håndskader for speciallæger og børnefrakturer for uddannelseslæger), 
uddannelsessymposium om ny målbeskrivelse, samt er vært for forum for UAO.  
 
UDDU har i år haft ansvar for æresforelæsningen, hvor Lisa Hadfield-Law fra 
Storbritannien holder sin forelæsning – Squeezing the Juice out of Teaching and Learning. 
Lisa Hadfield-Law har i mange år afholdt vejlederkurser for ortopædkirurger og vil på  
60 min give et kondensat af sine erfaringer – så kom og bliv klogere på vejledning og 
uddannelse. 
 
Martin Bille Henriksen har siddet i uddannelsesudvalget siden 2017. Martin var med i 
målbeskrivelsesgruppen og essentiel i udviklingen af den nye målbeskrivelse. Martin har 
altid været arbejdsom og velforberedt. Det har været en stor fornøjelse at sidde i udvalget 
med Martin og han vil blive savnet.  
Anne Mette har siden 2020 været ansvarlig for post-testene og yder en stor indsats i 
udvalget. Anne Mette er på valg og genopstiller. Jeg kan på det varmeste anbefale at hun 
får medlemmernes fortsatte opbakning.  
Jeg har i de sidste 4 år haft æren af at stå i spidsen for et fantastisk udvalg. Det er en 
fornøjelse være i et udvalg, hvor alle bidrager med energi og ideer. Jeg har dog valgt at 
trække mig som formand for uddannelsesudvalget for at give plads til ”næste generation”. 
Katrine Borum fra udvalget stiller op som ny formand og hvis hun får generalforsamlingens 
opbakning, er jeg sikker på udvalget går en stor fremtid i møde. Der er brug for friske 
kræfter til at implementere de mange nye tiltag i SST’s revision af lægelig 
videreuddannelse.  
 
Jeg takker for jeres tillid og muligheden for at have arbejdet med uddannelse i UDDU de 
fleste af årene siden jeg blev valgt som HU-repræsentant i 2010. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Uddannelsesudvalget har siden DOS Kongressen 2022 bestået af: 
 
Andreas Balslev-Clausen  Formand 2019-2023 - udtræder af uddannelsesudvalget 
Katrine Borum   2022-2025 - opstiller til formand for uddannelsesudvalget 
Anne Mette Sørensen  2020-2023 - modtager genvalg, post-testansvarlig 
Martin Bille Henriksen  2017-2023 - udtræder af uddannelsesudvalget 
Karen Dyreborg  2022-2024 - HU-repræsentant 
Casper Grønbæk  YODA-repræsentant 
  
Herudover deltager hovedkursusleder Per Wagner Kristensen i alle UDDU møder.  
 
 
På vegne af UDDU 
 
Andreas Balslev-Clausen 
Formand for DOS Uddannelsesudvalg 

 
 


